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ادعایتوقفپرداختتسهیلاتدربانکها
تکذیبشد

دبیر شورای هماهنگی بانک ها گفت: انتشار ادعاهایی مبنی بر توقف پرداخت 
تســهیلات در برخی بانک ها نه تنها رد می شود، بلکه گزارش ها از رشد منابع و 
تســهیلات بانک ها در ســال جاری حکایت دارد.به گزارش پژوهشکده پولی و 
بانکی، علیرضا قیطاســی با تاکید بر عدم توقف پرداخت تســهیلات در بانک ها 
اظهــار کرد: بانک هــا از صبح که فعالیت خود را آغاز می کند تا پایان ســاعات 
کاری بــه ارائه خدمات امور بانکی اعم از دریافت ســپرده و اعطای تســهیلات 
مشــغول هستند و توقف پرداخت تســهیلات به هیچ عنوان صحت ندارد.دبیر 
شــورای هماهنگی بانک های دولتی و نیمه دولتی تصریح کرد: بانک ها در طول 
سال با توجه به منابع و مصارفی که دارند و بر اساس سیاست اعتباری خود، به 
پرداخت تســهیلات می پردازند و توقف در تسهیلات معنی ندارد. ممکن است 
منابع بانکی کاهش یابد یا زمان اعطای تســهیلات کمی بیشتر شود اما توقفی 
وجــود ندارد.وی ادامــه داد: در واقع بانک های دولتــی و نیمه دولتی که عضو 
شورای هماهنگی هستند بر اســاس بخشنامه بانک مرکزی، سیاست اعتباری 
خود و سیاســت دولت اقدام به پرداخت تسهیلات می کنند؛ ضمن اینکه تمام 
تکالیفی که توسط مجلس و دولت به بانک ها تکلیف می شود هم با برنامه ریزی 

اعتباری در حال انجام است.
دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی و نیمه دولتی با بیان اینکه آمارها نیز 
بیانگر این اســت که اعطای تسهیلات بانک ها از ابتدای سال تاکنون رشد قابل 
توجهی داشته است، تصریح کرد: از فروردین ۱۴۰۰ تا ۲۹ آذر ماه امسال، ۶۷۱ 
هزار و ۹۵۶ نفر تسهیلات ازدواج از ۱۲ بانکی که عضو شورای هماهنگی بانک ها 
دولتی و نیمه دولتی هستند، دریافت کردند. این میزان پرداخت، از تعداد ۸۳۴ 
هزار و ۷۳۸ تقاضا انجام شده است که در واقع ۸۰ درصد متقاضیان وام ازدواج 
تا ۲۹ آذرماه امســال تســهیلات خود را دریافت کرده اند.قیطاسی ادامه داد: با 
احتســاب اینکه به طور متوسط ماهانه برای ۷۰ هزار نفر وام پرداخت می شود؛ 
بنابراین در ۳ ماه باقی مانده پایان ســال نیز ۱۶۰ هزار نفر مابقی نیز وام خود 
را دریافت خواهند کرد. این در حالی اســت که امســال مبلغ تسهیلات ازدواج 
افزایش داشته است به نحوی که سال گذشته مبلغ وام ۵۰ میلیون تومان بود و 
امسال برای خانم های زیر ۲۳ سال و آقایان بالای ۲۵ سال ۱۰۰ میلیون تومان 
و مابقی افراد که این شــرط سنی را نداشته باشند ۷۰ میلیون تومان است.وی 
با بیان اینکه ســرانه پرداخت تسهیلات در سال جاری ۸۷ میلیون تومان است، 
افزود: سال گذشته ۹۴ درصد متقاضیان وام ازدواج دریافت کردند که امسال هم 
به این میزان و حتی بیشــتر خواهیم رسید. سال گذشته ۷۴۱ هزار نفر از این 
تسهیلات اســتفاده کردند که در مجموع ۳۸ هزار میلیارد تومان بود. امسال تا 
۲۹ آذرماه نیز ۶۷۱ هزار نفر در مجموع مبلغ ۵۸ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
دریافت کردند. با توجه به این آمار، پرداخت تســهیلات در بخش ازدواج حدود 
۵۰ درصد رشد داشته است؛ در نتیجه خدمات خوب بانک ها و عملکرد کارکنان 
تلاشــگر شبکه بانکی را نباید زیر ســوال برد.دبیر شورای هماهنگی بانک های 
دولتی و نیمه دولتی همچنین با اشاره به میزان منابع و تسهیلات بانک ها اظهار 
کرد: مجموع منابع بانک های عضو شــورای هماهنگی در پایان آبان ماه امسال 
رشــد ۴۰ درصدی داشت که در همین مدت زمان شــاهد رشد ۴۱ درصدی 

تسهیلات این بانک ها نیز بودیم.

حضورپررنگبانکسپهدرتوسعهاستانهرمزگان
مدیرعامل بانک ســپه از نقش راهبردی و هدفمنــد این بانک در کمک به 
توســعه بخش های مختلف اقتصادی و حل مشکلات مردم خبر داد.به گزارش 
پایگاه اطلاع رســانی بانک سپه؛ دکتر آیت اله ابراهیمی در سفر یک روزه خود به 
استان پهناور هرمزگان ضمن بازدید از شعب این بانک در نقاط دوردست استان 
با مدیران چند واحد تولیدی- صنعتی مهم و راهبردی پیرامون  راه های گسترش 
همکاری های دوجانبه دیدار و گفت وگو کرد.مدیرعامل بانک ســپه در بازدید از 
مجموعه آب شیرین کن بندرعباس به ضرورت مشارکت نظام بانکی کشور در حل 
چالش های راهبردی استان ها اظهار داشت: بانک سپه به منظور تأمین آب شرب 
شــهرها، روستاها و واحدهای صنعتی و معدنی مســتقر در استان های کرمان، 
هرمزگان و یزد اولین گام عملی را با موفقیت برداشته است.وی افزود: بانک سپه 
آماده اســت تجربه های شرکت های زیرمجموعه خود در زمینه انتقال و شیرین 
سازی آب از خلیج فارس به فلات مرکزی را در اختیار علاقه مندان برای حضور 
در این عرصه قرار دهد.دکتر ابراهیمی همچنین طی بازدید از کارخانه ســیمان 
هرمزگان که با سرمایه این بانک راه اندازی شده است، تصریح کرد: حضور بانک 
ســپه در صنایع مادر نظیر کارخانه ســیمان در این استان مرزی صرفاً با هدف  
کمک به توسعه عمرانی و اشتغال زایی صورت گرفته است.مدیرعامل بانک سپه 
همچنین به موقعیت ویژه استان هرمزگان در حوزه تجارت و بازرگانی اشاره کرد 
و گفت: بانک سپه آمادگی دارد برای استفاده حداکثری از این ظرفیت به فعالان 
مختلف حوزه تجارت خدمات ویژه عرضه کند.وی در بازدید از مدرسه نوسازی 
شده شهرستان خمیر که با حمایت بانک سپه انجام پذیرفته است ،تأکید کرد: 
بانک سپه با احداث دو مدرسه در بندر جاسک و راه اندازی یک  خانه بهداشت در 
چند سال اخیر گام مهمی در کمک به بخش آموزش و بهداشت استان برداشته 
اســت و به فضل الهی این کمک ها همچنان ادامه دارد.دکتر ابراهیمی در جمع 
روسای شعب شهر بندرعباس نیز از تمام کارکنان بانک سپه در استان هرمزگان 
خواست با انسجام و همدلی از ظرفیت های بانک در تجهیز منابع برای استفاده 

از رونق تولید و اشتغال زایی استان تلاش مضاعف داشته باشند.

خیزنفتبرایصعودبه۱۰۰دلار
تحلیلگران پیش بینی می کنند قیمت نفت که در سال ۲۰۲۱ بیش از ۵۰ 
درصد رشــد کرد، امسال در صورت عدم رشد ظرفیت تولید و سرمایه گذاری 
محــدود در این بخش می تواند افزایش بیشــتری پیدا کرده و به بالای ۱۰۰ 
دلار در هر بشکه صعود کند.به گزارش ایسنا، هر چند شیوع واریانت امُیکرون 
ویروس کرونا، موارد ابتلا به این بیماری را افزایش داده اســت اما تحلیلگران 
می گویند قیمتهای نفت به دلیل عدم تمایل بسیاری از کشورها برای احیای 
محدودیتهای سخت گیرانه ای که به اقتصاد جهانی در اوج شیوع کووید ۱۹ در 
ســال ۲۰۲۰ آسیب زد، پشتیبانی خواهند شد.بهای معاملات نفت برنت روز 
جمعه به بیش از ۸۶ دلار در هر بشــکه و وست تگزاس اینترمدیت آمریکا به 

بیش از ۸۳ دلار صعود کرد. 
جفری هالی، تحلیلگر ارشد بازار در شرکت OANDA در این باره گفت: 
با فرض این که چین با کندی چشــمگیری مواجه نخواهد شد، امُیکرون در 
واقع رفتنی خواهد شــد و با توجه به محدود بودن توانایی اوپک پلاس برای 
افزایش تولید، دلیلی نمی بینم که نفت برنت نتواند در سه ماهه نخست امسال 
به ۱۰۰ دلار در هر بشکه صعود کند.اوپک و متحدانش در قالب اوپک پلاس 
سرگرم تســهیل تدریجی محدودیت عرضه ای هستند که در زمان فروپاشی 

تقاضا در اوج بحران پاندمی در سال ۲۰۲۰ به اجرا گذاشتند. 
با این حال بســیاری از تولیدکنندگان کوچک تر نمی توانند تولیدشــان را 
افزایش دهند و ســایرین نگران افزایش بیش از حد تولید در صورت تشدید 
دوباره شــیوع بیماری هستند.بلومبرگ سه شــنبه گذشته به نقل از محمد 
الرومهی، وزیر نفت عمان نوشــت: ما نمی خواهیم نفت ۱۰۰ دلاری را ببینیم. 
دنیا برای چنین اتفاقی آماده نیســت.مورگان استنلی پیش بینی کرد: قیمت 
نفت برنت در ســه ماهه سوم امســال به ۹۰ دلار در هر بشکه صعود خواهد 
کرد. در گزارش این بانک آمده اســت: با چشم انداز تقلیل سطح ذخایر نفت 
خام و ظرفیت پایین مازاد تولید تا نیمه دوم سال ۲۰۲۲ و سرمایه گذاری های 
محدود در بخش نفت و گاز، بازار حاشــیه امن اندکی خواهد داشــت.در این 
بین، بانک استاندارد چارترد پیش بینی قیمت نفت برنت در سال ۲۰۲۲ را به 
میزان هشت دلار افزایش داد و ۷۵ دلار در هر بشکه ارزیابی کرد و دورنمای 
قیمت نفت برنت در ســال ۲۰۲۳ را ۱۷ دلار بالا برد و ۷۷ دلار در هر بشکه 

پیش بینی کرد.
تحلیلگران جی پی مورگان انتظار دارند قیمت نفت تا پایان ســال به ۹۰ 
دلار در هر بشــکه صعود می کند. تقاضا برای نفت در برابر افزایش موارد ابتلا 
مصون مانده اســت. جی پی مورگان انتظار دارد ظرفیت مازاد تولید اوپک تا 
پایان سال ۲۰۲۲ کاهش پیدا کند و باعث افزایش نرخ پریمیوم قیمتهای نفت 
شود.بر اساس گزارش رویترز، تحلیلگران این بانک سرمایه گذاری آمریکایی در 
یادداشــتی نوشتند: با فرض تولید در سهمیه های تصویب شده ظرفیت مازاد 
تولید اوپک تا سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۲ به چهار درصد از کل ظرفیت تولید 
می رسد که افت قابل توجهی در مقایسه با ۱۳ درصد در سه ماهه سوم سال 
۲۰۲۱ است. جی پی مورگان هشدار داد کمبود سرمایه گذاری در کشورهای 
اوپک پلاس و رشــد پساکرونایی تقاضا برای نفت، ممکن است به یک بحران 

انرژی منتهی شود.

بانک و بیمه

بازار انرژی

رئیــس اتاق ایران ضمن انتقــاد از نحوه تدوین بودجه 
۱۴۰۱ و بی اعتنایی بــه بخش خصوصی، گفت: بار اصلی 
درآمدهدی مالیاتی سال ۱۴۰۱ روی دوش مردم و بخش 
خصوصی است.غلامحســین شــافعی در جلســه هیأت 
نماینــدگان اتاق بازرگانی ایران با اشــاره به لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۱، اظهار کرد: افزایش حساســیت ها نسبت به 
بودجــه همواره دارای واکنش اســت و بخش های مختلف 
جامعه نسبت به آن حساس هستند زیرا سند بودجه صرفاً 
یک سند حسابداری نیست بلکه بازتابی از ارتباط درآمدها 
و هزینه های دولت و آینــه ای از تعامل دولت با ملت را به 

نمایش می گذارد.
هیچ مشورتی از بخش خصوصی نشد

رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: بخش خصوصی شاید 
برای اولین بار به کلی در تدوین بودجه ۱۴۰۱ غایب بوده 
اســت. بر خلاف ســالهای قبل که بخش خصوصی توسط 
ســتاد بودجه دعوت می شد اما امسال هیچ دعوتی صورت 
نگرفت. جالب تر اینکه در نحوه نگارش بودجه حتی یک بار 
هم عبارت بخش خصوصی در بودجه نیامده است.وی ادامه 
داد: در سالهای قبل عبارت مشارکت عمومی_خصوصی در 
لایحه استفاده می شد اما امسال از عبارت بخش غیردولتی 
استفاده شده اســت که یک بار معنایی و حقوقی دارد که 
جایگزین عبارت بخش خصوصی شده است.شافعی با اشاره 
به وجه تأمین ســاختار درآمدهــا در بودجه که به مالیات 
مربوط می شــود، گفت: مالیات بر شــرکت های غیردولتی 
رشــد ۱۴۰ درصدی داشــته و به رقم ۱۲.۱ هزار میلیارد 
تومان رسیده است اما در مقابل برای شرکت های دولتی که 
بودجه عظیمی هم صرفشان می شد فقط ۸۳ درصد افزایش 
دیده اند که حدود ۷.۵ هزار میلیارد دلار می شود.وی افزود: 
همچنین در لایحه رشد ۷۰ درصدی برای مالیات بر ارزش 
افزوده دیده اند که نشــان می دهد بــار اصلی درآمدهای 
مالیاتی در ســال ۱۴۰۱ بر دوش مردم و بخش خصوصی 
گذاشــته شده اســت. در کنار این افزایش، فشار بر بخش 
خصوصــی در دیگر بخش های بودجه سیاســت با حذف 
معافیت مالیاتی دیده شــده است. حذف یکباره معافیت ها 
در قوانین بالادســتی مانند معافیت مالیاتــی صادرات یا 
ماشــین آلاتی که در داخل تولید نمی شــوند باعث تغییر 
گســترده برنامه ریزی ها در واحدهــای تولیدی و کاهش 
پیــش بینی پذیری اقتصاد می شــود.رئیس اتاق بازرگانی 

ایران گفت: باید توجه داشــت که رشــد ریســک سرمایه 
گــذاری تأمین مالی را برای فعــالان اقتصادی و بازرگانان 
افزایش می دهد. بنابراین همچنان این ســوال مطرح است 
که آیا از طریق بودجه می توان تعهدات بلندمدت دولت را 
نادیده گرفت؟ با روش فعلی چه اطمینانی می توان به دیگر 

قول های دولت داشت؟
استقراض از صندوق توسعه ملی

 منجر به اتلاف منابع 
وی بــه درآمدهای نفت و گاز اشــاره کــرد و گفت: با 
افزایش نرخ ارز به ۲۳ هزار تومان ردیف قابل توجهی برای 
درآمدهای نفتی در نظر گرفته شــده اما دولت هنوز منابع 
واریزی به صندوق توســعه ملی را اســتقراض می کند، در 
حالیکه این منابع باید صرف سرمایه گذاری توسط بخش 
خصوصی می شد. اگر دولت می خواهد از طریق این منابع 
برای خود سرمایه گذاری کند قطعاً این منابع دچار اتلاف 
می شود.شــافعی تاکید کرد: هماهنگ ســازی سیاست ها 
موضوع دیگر اســت که بلای جان همیشگی اقتصاد ایران 

است. به گونه ای که اگرچه اذعان داریم حذف ارز ترجیحی 
درست است اما باید سیاست ها در مورد این جراحی بزرگ 
هماهنگ باشند.وی گفت: مجلس معافیت مالیاتی ماشین 
آلاتی که در داخل تولید نمی شــوند را کلًا حذف کرد در 
حالیکه نرخ رشــد ســرمایه گذاری در چند سال گذشته 
منفی بوده اســت و این مساله شرایط را بدتر می کند. اتاق 
بازرگانی نظر خود را ارائه کرد اما اثرگذاری صفر بود.شافعی 
یادآو شــد: تصمیم گیری های پراکنده به بخش تولید در 
کشــور ضربه می زند که رکود تورمی نتیجه آن خواهد بود.

وی به توســعه روابط اقتصادی با همســایگان اشاره کرد 
و گفت: یکی از مســائل در دســتورکار همســایه ها رفع 
معضلات سیاسی برای توسعه اقتصادشان است؛ به عنوان 
نمونه رئیس جمهور ترکیــه در فوریه اعلام کرد که برای 
مشــکل تجاری بین دو کشور به عربســتان می رود. اخیراً 
ولیعهد امارات ســفری به ترکیه داشــت که نشانه تمایل 
این کشــور برای بهبود روابط اقتصادی برای دو کشور بود. 
از ایــن نظر تمام اختلافات کنار رفت. ارمنســتان در یک 

اقدام مشــابه این موارد، علی رغم جنگی که با آذربایجان 
داشــت ممنوعیــت واردات کالا از ترکیه را لغو کرد که به 
مســائل اقتصادی لطمه ای وارد نشود.رئیس اتاق بازرگانی 
تصریح کرد: کشورهای منطقه با اولویت بخشی برای حل 
معضلات اقتصادی در حال کمرنگ کردن منازعات سیاسی 
بین خود هستند. این موضوع باید آموزه ارزشمندی برای 
سیاست گذاران کشور باشــد. همه اطرافیان ایران به این 
اعتقاد دارند که سیاست در خدمت اقتصاد است نه اقتصاد 
در خدمت سیاست.وی به تحولات اقتصادی اطرافیان ایران 
از حیث حجم انبــوه موافقت نامه های تجاری و توســعه 
روابط دوجانبه اشاره کرد و افزود: امارات سردمدار موافقت 
نامه های اقتصادی است که از جمله آنها باید به توافق برای 
تجارت آزاد با گرجســتان، توافق برای ایجاد تجارت آزاد با 
اوراسیا و مذاکره برای موافقت نامه جامع اقتصادی از سوی 
امارات با ۸ کشور اشاره کرد. همچنین پیشبرد تجارت آزاد 
با خیل عظیمی از کشــورها در دســتور کار هند قرار دارد. 
تجارت آزاد با کشــورهای خلیج فارس و آغاز گفتگوی دو 
طرفه با بریتانیا، استرالیا و آمریکا را در در دستور کار دارد. 
ترکیه نیز کوشــش های فراوانی برای نفوذ در کشــورهای 
پیرامونی و افریقا صورت داده است.شــافعی افزود: ترکیه 
و آذربایجــان توافق کردند تجــارت را به ۱۵ میلیارد دلار 

افزایش دهند.
 ترکیه دومین سرمایه گذار خارجی در آذربایجان شده 
و با کشورهای افریقایی توافق تجارت ۷۵ میلیارد دلاری را 
امضا کرده است.وی گفت: عربستان و فرانسه ۱۳ یادداشت 
تفاهم به مبلغ ۳۰ میلیارد دلار امضا کردند. عربســتان با 
عمان هم چنین توافقی امضا کرده است.شافعی تاکید کرد: 
در واقع همسایه ها دریافته اند که نگاه به بیرون از الزامات 
رشــد اقتصاد اســت که البته باید حل و فصل مشــکلات 
داخلــی برای تقویت تولید داخل نیز در دســتور کار قرار 
گیرد.وی اظهار کرد: وقتی همه اطرافیان مشــغول به این 
کار هســتند اگر نگاهمان را عــوض نکنیم و به فکر روابط 
اقتصادی بیشــتری نباشیم بیش از گذشته ایزوله خواهیم 
شد. در این تحولات اقتصادی باید از سیاست برای اقتصاد 
کشور هزینه کنیم.رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: ما یک 
توافق تجارت ترجیحی با ترکیه بستیم اما این توافق شبیه 
معاهده ترکمنچای است. یعنی نهایت تلاش ما این است. 

اتاق پیگیری کرد اما هیچ جوابی نگرفت.

رئیسپارلمانبخشخصوصیاعلامکرد

بار اصلی مالیات سال ۱۴۰۱ روی دوش مردم و بخش خصوصی 

 سرپرست شرکت عمران شــهرهای جدید گفت: ۶۰۸ 
هزار واحد طرح نهضت ملی مســکن در شــهرهای جدید 
ساخته می شود که ۲۵۰ هزار واحد آن مکان یابی و عملیات 
اجرایی شان آغاز شده است.به گزارش وزارت راه و شهرسازی، 
علیرضا جعفری با بیان اینکه تعهد شرکت عمران شهرهای 
جدید در اجرای طرح نهضت ملی مسکن در دولت سیزدهم 
۶۰۸ هزار واحد مسکونی است، گفت: برای احداث ۶۰۸ هزار 
واحد مسکن طرح نهضت ملی بالغ بر ۱۴ هزار هکتار زمین 
موردنیاز اســت که در حال رایزنی برای تأمین آنها و آماده 
سازی هســتیم.وی افزود: تاکنون اراضی بالغ بر ۲۵۰ هزار 
واحد پیش بینی و مکان یابی شــده است. سایر برنامه ها در 
حوزه مکان یابی و شناسایی اراضی بیشتر برای انجام تعهد 
شرکت عمران شهرهای جدید در طرح نهضت ملی مسکن 
در دستور کار قرار دارد. همچنین کار مطالعاتی و کارشناسی 
الحاق اراضی جدید به بافت های شــهری نیز در برنامه قرار 
دارد.جعفری توضیح داد: در اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
و ایجاد شــرایط مطلوب زندگی برای شــهروندان، موضوع 
ایجاد شــهرک های جدید و آماده سازی آن ها نیز در برنامه 
قرار دارد. بدین منظور در شــرکت عمران شــهرهای جدید 
در تلاش هســتیم تا ظرفیت جدیدی با ایجاد شهرک های 

مسکونی برای تولید مسکن در کشور ایجاد شود. 
در ایجاد شــهرک های جدید تأمین سرانه های خدماتی 
مورد نیاز برای زندگی شــهری نیز مــورد تاکید قرار دارد.
وی در پاسخ به این پرســش که چه تعداد واحد مسکونی 
طرح نهضت ملی مســکن اجرایی و عملیاتی شــده است؟ 

ادامه داد: شــرکت عمران شــهرهای جدید آمادگی دارد تا 
پایان سال جاری ۲۵۰ هزار واحد طرح نهضت ملی مسکن 
را وارد فاز اجرا کند که برای این تعداد واحد مســکونی در 
مرحله انعقاد قرارداد و انتخاب پیمانکار هستیم.سرپرســت 
شرکت عمران شهرهای جدید تصریح کرد: با تاکید وزیر راه 
و شهرسازی در صدد هستیم تا ۲۵۰ هزار واحد طرح نهضت 
ملی مسکن تا پایان ســال وارد فاز اجرا شود.جعفری ادامه 
داد: برای مابقی تعهدات که حدود ۴۰۰ هزار واحد اســت، 
انجــام مطالعات و اخذ مصوبات برای الحاق و تغییر کاربری 
و تعریف شــهرک های جدید تا پایان سال کارسازی خواهد 
شد و برای اجرای پروژه از سال جدید اقدام می شود.معاون 
وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری 
ایران گفت: با استفاده از ظرفیت نهضت ملی مسکن، ۶۰۰ 
هزار واحد مسکونی طی چهار سال در مناطق کم برخوردار 

کشور ساخته می شود.
به گزارش ایرنا، »محمد آئینی« روز یکشنبه در  حاشیه 
ســتاد بازآفرینی استان همدان در گفت و گوی اختصاصی 
بــا خبرنگار ایرنا افزود: با توجــه به ظرفیتی که در محلات 
محدوده بازآفرینی شــهری وجود دارد، ســالانه ۱۵۰ هزار 
واحد مســکونی در قالب طرح نهضت ملی مسکن در بافت 
فرســوده و کم برخوردار ســاخته شــود.وی اظهار داشت: 
ساکنان این مناطق برای نوسازی واحدهای خود می توانند 
بدون در نظر گرفتن شرایط خاصی همچون، فرم )ج(، سن 
و ســال و دیگر موارد، با اســتفاده از تسهیلات نهضت ملی 
مسکن، واحد های مســکونی خود را بازسازی کنند.آئینی 

با اشــاره به اینکه این موضوع فرصت بسیار خوبی را برای 
سازندگان و انبوه سازان ایجاد کرده است، گفت: در قالب این 
طرح تســهیلات بانکی خوبی در نظر گرفته شده و تا ۳۰۰ 
میلیون تومان تسهیلات با نرخ ســود ۹.۵ درصد پرداخت 
می شود.وی ادامه داد: این تسهیلات به گونه ای است که تا 
۱۵۰ میلیون تومان تسهیلات با نرخ سود یک درصد و ۱۵۰ 
میلیون تومان دیگر با نرخ ۱۸ درصد و اگر تسهیلات دیگری 
نیز لازم باشد با همان نرخ ۱۸ درصد به سازندگان در بافت 

فرسوده واگذار می شود.
رکوردی جدید در هزینه وام مسکن!

افزایش قیمت اوراق مســکن همچنان ادامــه دارد، به 
طوریکه هزینه هر برگ این اوراق برای نخســتین مرتبه از 
۱۲۰ هزار تومان هم گذشــت و اوراق سال جاری بین ۱۲۴ 
هزار تا بیــش از ۱۲۷ هزار تومان قیمــت دارند.به گزارش 
ایســنا، مدتی است که قیمت اوراق مسکن روندی افزایشی 
دارد و حــدود یک ماه قبل از ۱۰۰ هــزار تومان و اخیرا از 
۱۲۵ هزار تومان هم گذر کرد. پس از آن بانک مسکن اعلام 
کرد به مناسبت هشتاد و سومین سالگرد تاسیس این بانک، 
هزینه دریافت تسهیلات مسکن از محل اوراق گواهی حق 
تقدم تســهیلات ۵۰ درصد کاهش یافته است. نکته جالب 
این است که هزینه این اوراق طوری افزایش داشته که حتی 
تخفیف ۵۰ درصدی هم هزینه نهایی را کاهش نداده است. 
به عبارتی اگر هزینــه اوراق ۸۰ تومان بود و هیچ تخفیفی 
نیز در نظر گرفته نشــده بود، هزینه این وام کمتر از شرایط 
کنونی بود!بررســی آخرین وضعیت قیمت اوراق مســکن 

نشان می دهد که هر برگ اوراق تسهیلات مسکن ماههای 
فروردین، اردیبهشــت ســال جاری ۱۲۷ هزار و ۷۰۰ و هر 
برگ اوراق تسهیلات مسکن خردادماه نیز ۱۲۹ هزار تومان 
قیمت دارد. هر برگ از اوراق تسهیلات مسکن بانک مسکن 
تیرماه ســال ۱۴۰۰ با قیمت ۱۲۷ هــزار و ۴۰۰، مردادماه 
۱۲۷ هزار و ۳۰۰ و شهریورماه نیز ۱۲۷ هزار و ۴۰۰ تومان  
داد و ســتد می شــود.همچنین هرکدام از اوراق مهر و آبان 
مــاه  ۱۲۷ هزار و ۸۰۰ و اوراق آذرماه نیز ۱۲۷ هزار و ۴۰۰ 
تومــان قیمت دارد که این گزارش بر اســاس نرخ اوراق در 
آذرماه نوشته شده است.مجردهای ساکن تهران می توانند تا 
۲۸۰ میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند که شامل ۲۰۰ 
میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن و ۸۰ میلیون تومان 
وام جعاله می شــود؛  لذا برای دریافت ۲۰۰ میلیون تومان 
تسهیلات باید ۴۰۰ برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند 
که با تخفیف در نظر گرفته شده تعداد اوراق ۲۰۰ و هزینه 
آن با تسه ۱۲۷ هزار و ۴۰۰ تومانی، ۲۵ میلیون و ۴۸۰ هزار 
تومان می شود.همچنین با در نظر گرفتن ۸۰ میلیون تومان 
وام جعالــه که برای آن با تخفیف باید ۸۰ برگه به مبلغ ۱۰ 
میلیون و ۱۹۲هــزار تومان خریداری کنند، مجموع هزینه 
خرید اوراق ۳۵ میلیون و ۶۷۲هزار تومان می شود.زوج های 
تهرانی نیز برهمین اســاس می توانند تا سقف ۴۸۰ میلیون 
تومان شــامل ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن 
برای هر نفر و ۸۰ میلیون تومان وام جعاله دریافت کنند؛ که 
البته طبق تصمیم جدید، زوجین باید ۴۰۰ برگه تسهیلات 

مسکن خریداری کنند.

عضوشورایمعاونانوزارتراهوشهرسازی:

۶۰۸هزارواحدنهضتملیمسکندرشهرهایجدیدساختهمیشود

نماینده اسبق ایران در اوپک گفت: پیشنهاد میکنم 
برای اجرایی شدن دستورالعمل ها و توافقاتی که میان 
دو کشــور می شود یک کمیته اجرایی تشکیل شود تا 
به سرنوشت برخی توافقات پیشین دچار نشود.محمد 
علی خطیبی، مدیر اسبق ایران در اوپک در گفت وگو 
بــا خبرنگار مهر در رابطه با تعامل ایران و روســیه در 
بحث انرژی اظهار کرد: به طور کلی یکی از مشکلاتی 
که در زمینه این تعاملات خارجی وجود دارد این است 
که سران کشورها در جلسات توافقاتی می کنند و این 
توافقات به مرحله اجرا که می رسد یا محقق نمی شود 
یا بخش کمی از آن تحقق پیدا می کند.وی با اشاره به 
اینکــه ما پیش از این نیز توافقاتی داشــتیم که انجام 
نشد، افزود: به همین منظور اولین کاری که باید انجام 
شود این اســت که برای اجرایی شدن توافقات سران 
یک کمیته اجرایی تشــکیل شود و سران هم پیگیری 
کنند.خطیبی با بیان اینکه کشــور ما و روسیه در سه 
ســازمان انرژی بین المللی عضو هستیم، تصریح کرد: 
مــا در اوپک و اوپک پلاس عضو هســتیم و می توانیم 
همکاری های نزدیکی را از این جهت داشــته باشیم. 
همچنین در GECF هم عضو هستیم و همکاری هایی 
را نیز از این طریق در بحث صادرات گاز داشته باشیم.
وی افزود: به نظر من ایران و روسیه و چین که هر سه 
کشــور مورد تحریم های ظالمانه آمریکا قرار گرفته اند 
می توانند کلوپ کشــورهای ضد تحریمی را تشــکیل 
دهند و به مرور ســایر کشورها مثل ونزوئلا هم به این 
مجمع بپیوندند تا تجارت و ســرمایه گذاری بین این 

کشــورها تسهیل شود.نماینده اســبق ایران در اوپک 
گفت: روسیه از مدت ها پیش علی رغم اینکه خود صادر 
کننده است، نفت ایران را هم می خریده و از مشتریان 
آن بوده اســت. یعنی این امکان را دارد که مقداری از 
نیازهای داخلی خودش را از نفت ما تأمین کند و نفت 
بیشــتری از خودش را صادر کند.وی افزود: همچنین 
روسیه امکان اینکه نفت ایران را بگیرد و معامله کند را 
داراســت. در این موارد قبلًا طرح هایی مطرح شد ولی 
در مرحله اجرا مشــکلاتی وجود دارد که باید برطرف 
کرد.وی در رابطه با تعاملات گازی گفت: ایران و روسیه 
هر دو از عرضه کنندگان بزرگ نفت هستند و طبیعی 
است که رقابتی داشته باشند ولی با یک برنامه منسجم 
می توانیم نقاط مشترک را ببینیم تا هر دو دارای منافع 
شوند.خطیبی گفت: شرکت های روسی نیز در صنعت 
نفت و گاز خیلی پیشــرفته اند و توان سرمایه گذاری 
و اجرایی بالایی دارند. ســرمایه گذاری در بخش نفت 
و گاز مــا می تواند یکی از بخش های مهمی باشــد که 
می تواند مطرح شود. مشکلی که وجود دارد این است 
که این شــرکت ها عموماً در بورس هــای بین المللی 
حضور دارنــد و نگرانی هایی در مورد تحریم ها دارند و 
این نگرانی ها را باید دولت ها برطرف کنند و به نوعی از 
شرکت های سرمایه گذار روسی و ایرانی حمایت کنند. 
به همین منظور پیشنهاد می کنم یک صندوق حمایت 
از ســرمایه گذاری توسط ایران و روسیه تشکیل شود 
تا شــرکت هایی که اقدام به سرمایه گذاری می کنند را 

بیمه کنند.

اخیرا صدور مجوز از ســوی آمریکا برای پرداخت 
بدهی یک شرکت کره ای به شرکت تولیدکننده لوازم 
خانگی ایــران، به عنوان یک اقــدام مثبت در جریان 
مذاکرات وین خبرســاز شــد؛ هرچند این ماجرا ابعاد 
دیگری هم دارد.به گزارش ایسنا، هفته گذشته وزارت 
امــور خارجه کره جنوبی اعلام کــرد که دفتر کنترل 
دارایی هــای وزارت خزانه داری آمریــکا با صدور یک 
مجوز ویژه برای دولت ســئول، به آن اجازه داده است 
خسارت یک شــرکت تولیدکننده لوازم خانگی ایرانی 
)گروه انتخاب( را بابت خریداری ناموفق سهام شرکت 
»دِوو الکترونیکس« در ســال ۲۰۱۰ بپردازد.البته در 
ژوئن ۲۰۱۸، نهاد بین المللــی حل و فصل اختلافات 
ســرمایه گذار و دولت به دولت سئول گفته بود که این 
خســارت حدود ۷۳ میلیارد وونی )۶۳ میلیون دلار( 
شرکت ایرانی را بپردازد، اما پرداخت این مبلع به خاطر 
تحریم هــای آمریکا علیه ایران، تاکنون انجام نشــده 
است. البته اطلاعاتی که به دست ایسنا رسیده، حاکی 
از این است که با غرامتی که برای دیرکرد پرداخت این 
غرامت در نظر گرفته شده، مبلغ نهایی به بیش از ۸۰ 
میلیون دلار خواهد رسید.با این وجود، مقامات کره ای 
گفته اند سرنوشت ۷ میلیارد دلار پول بلوکه شده ایران 
در بانک های کــره، در درجه اول بــه مذاکرات میان 
ایران و قدرت های جهانی بســتگی دارد. اما همچنان 
صدور چنین مجوزی در جریان مذاکرات بین المللی را 
می توان یک گام مثبت از سوی آمریکا تعبیر کرد.البته 
این ماجرا ابعاد دیگری دارد؛ چراکه طرف ایرانی معتقد 

است، کره ای ها از زمین مذاکرات برای فرار از پرداخت 
جریمه بیشتر به سرمایه گذار ایرانی استفاده کرده اند.
این شرکت ایرانی به برخی اظهارات مقامات آمریکایی 
و کره ای اســتناد کرده و بر اساس آن ها نتیجه گرفته 
کــه در اصل، صدور این مجوز بــه دلیل پیگیری های 
حقوقی طرف ایرانی و امکان تحمیل هزینه های بالاتر 
به کره در صورت پرداخت نکردن غرامت بوده است.به 
عبارت دقیق تر مسئولان این شرکت می گویند به دلیل 
پیگیری های اخیر طرف ایرانی و احتمال توقیف اموال 
شرکت  کره ای در جلسات پیش رو، احتمال دارد مجوز 
دولت آمریکا بــرای جلوگیری از پرداخت جریمه های 
بیشــتر کره جنوبی به سرمایه گذار ایرانی باشد؛ چراکه 
کره سعی داشت از این طریق به نوعی از تبعات دادگاه 
هفتــه آینده و احتمال توقیف اموالش جلوگیری کند.

گفتنی اســت، یک شــرکت ایرانی در سال ۱۳۸۹ در 
یک مزایــده بین المللی در کنار شــرکت های بزرگی 
ماننــد الکترولوکس و مورگان اســتنلی آمریکا، برنده 
این مزایده بین المللی شد و شرکت دوو کره جنوبی را 
خرید اما پس از اعمال تحریم های آمریکا، کره جنوبی 
گروه سرمایه گذار ایرانی را از ادامه این قرارداد محروم 
کرد. در ادامه این روند، با شکایت سرمایه گذار ایرانی از 
دولت کره جنوبی در دیوان بین المللی داوری، رای به 
نفع سرمایه گذار ایرانی صادر و کره جنوبی محکوم به 
پرداخت خسارت شد. البته کره جنوبی به بهانه این که 
به ســبب تحریم ایران، اجازه پرداخــت این پول را از 

سوی آمریکا ندارد، از دادن این پول امتناع کرد. 
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آمار دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور نشــان 
می دهد با سپری شــدن ۱۱۵ روز از سال آبی، تا ۲۵ 
دی ماه )ســال آبــی ۱۴۰۱-۱۴۰۰( میزان کل حجم 
آب در مخازن سدهای کشور حدود ۱۹.۶ میلیارد متر 
مکعب است که نسبت به مدت مشابه سال آبی گذشته 

۲۷ درصد کاهش نشان می دهد.
به گزارش ایســنا، فیروز قاسم زاده - مدیرکل دفتر 
اطلاعــات و داده های آب کشــور در این رابطه گفت: 
بررســی وضعیت سدهای کشور نشان می دهد، میزان 
کل حجم ورودی به سدهای کشور از ابتدای مهر تا ۲۵ 

دی، ۶.۹۹ میلیارد متر مکعب است که کاهشی معادل 
۲۹ درصد نســبت به مدت مشابه سال آبی گذشته را 

نشان می  دهد.
به گفته وی میزان پرشــدگی سدهای مهمی چون 
زاینده رود، شــمیل و نیان و سفیدرود در شرایط فعلی 
بــه ترتیب حدود ۱۳ درصــد، ۸۴ درصد و ۲۴ درصد 
اســت.مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور 
خاطرنشــان کرد: در استان  های خوزســتان و تهران، 
میزان پرشدگی مخازن طی سال آبی جاری به ترتیب 

در حدود ۴۳ درصد  و ۱۸ درصد است.

مدیر حراســت شــرکت برق منطقــه ای تهران از 
افزایش ۵۰ درصدی سرقت تجهیزات برقی در استان 
تهران نســبت به سال گذشــته خبر داد و گفت: در 
حال حاضر میزان سرقت ها سالانه حدود ۱۰ میلیارد 
تومان است.داوود حاجی رحیمی در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به آخرین آمار وضعیت سرقت تجهیزات برقی 
در اســتان تهران اظهار کرد: ســرقت های تجهیزات 
برقی در یک ســال اخیر در کل کشور افزایش یافته 
که تهران نیز از این مساله مستثنا نبوده است؛ سرقت 
در تهران وجود دارد و به دلیل معیشــت مردم شاهد 

افزایش این موضوع نیز هســتیم.وی با بیان اینکه به 
دلیل اینکه شبکه های برق در دسترس هستند، افراد 
به دزدی از تجهیزات برقی اقدام می کنند که خطراتی 
را نیــز برای آن هــا به دنبال دارد، اظهــار کرد: بعضا 
شــاهد وجود درگیری هایی بین مامــوران و حافظان 
تجهیزات صنعت برق با سارقان هستیم.مدیر حراست 
شرکت برق منطقه ای تهران با اشاره به میزان سرقت 
تجهیزات صنعت برق در تهــران، گفت: ارزش ریالی 
ســرقت های تجهیزات برقی حدود ۱۰ میلیارد تومان 

در سال است.
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